
Радска библиотека, Варна 

Год. XI. 
10 септе^врий 1930 г. Брой 14 

1оита1 йераИетепгаВ с!е Уата 
ОФИЦИАЛНО ИЗДАНИЕ НА ВАРНЕНСКАТА ОКРЪЖНА ПОСТОЯННА КОМИСИЯ. 

Год.чабонаментъ: за общини 200 лева 
за учил, н-ва 100 „ 

ИЗЛИЗА СЕДМИЧНО 
Телефони: № № 28 и 502 Т а к с и : за обявления на кв. см. Ь в. 

Д р ь В. Пачевъ. 

(Тимпаникъ) у говедата. 
Подуването е болесть, която 

се явява много често у говеда
та и затова е добре позната 
на всеки скотовъдецъ. 

То се длъжи на храни, които 
бърже започватъ да фермен-
тиратъ и образуватъ газове, 
особенно на зелени и сочни 
треви, приети въ ПЖБМО ко
личество. Такива еж люцер
ната. детелината, еспарзетата, 
летата, фия и пр.> а сжшо и 
твърде буйнигБ и сочни треви 
въ мучурливигв ливади. Ос
венъ това, непосредствения 
водапой следъ приемането на 
зелената трева, особенно на 
люцерна и детелина, предиз-
викватъ вевкога подуване. Чес
то пжти то се дължи и на 
запушването на хранопровода 
отъ н-вкое твърдо тЪло, като 
картофъ, цвекло. части отъ 
царевица и пр. или пъкъ въоб
ще на слабитъ пишеварителни 
канали у Н-БКОИ животни. 

Първиятъ признакъ нз бо-
лестьта е бързото и все по
вече увеличаващо се подува
не на лъвата страна на корема 
която при почукване издава 
звукъ на тъпанъ. Апетита, пре-
живванато и всъко движение 
(перисталтика) на чзрвага из-
чезватъ и дишането става те
жко и трудно. Погледа е ул-
лашенъ и животното пжшка 
и се облива въпотъ При дви
жение се люлве и често пжте 
пада дори. По често лъга и 
става. 

Болестьта е твърде тежка и 
опасна и благоприятния и из-
подъ зависи напълно отъ сво
евременната помощь. Инакъ 
изхода на болестьта е небла-
гоприятенъ. Тя се развива 
бърже, подуването се увели
чава и въ течение на 12 —24 
часа жизотното умира спеасг-
вие пукване на стомаха. или 
на диафрагмага, или пькъ 
просто отъ задушаване. 

Още при лързитв признаци 
на бзлесгьта. осзбечно когато 
подуването бърже сз узели-
чзза, грвбза аа се потърси 
вегер. мгаицинска поизщь, за
щото ако тя закъснее, ПЗСЛБ 
може да бжцг бззлопгзна. 

До идването на лвчаря, с го-
панина можа да даде, обаче, 

първа помошь. която требва 
да се състои въ развеждане 
на животното, -^обливане на 
корема му съ студена вода, 
разтриването^му|съ5топки отъ 
СБНО и поставяне въ устата му 
едно обвито съ ^съно| дърво, 
намазано съ катранъ, превър
зано за рогата, за да се пре
дизвика оригване. Не тръбва 
да се забравятъ и студените 
клизми. правени съ иригаторъ 
или ако такъвъ нъма. да се 
приспособи нъкоя кратуна съ 
дълга опашка. 

Помощьта на стопанина мо* 
же да се състои само въ това, 
останалото е работа на лъкара. 
Даването на всевъзможни ле
карства, катодеода за сапунъ 
и др. които разните емперици 
охотно препоржчватъ, тръбва 
да се избътва, освенъ англий
ската соль, ако такава има на 
разположение, огъ която може 
да се дадътъ 500—800—1000 
грама, или 500 — 1000 гр ри-
циново масло споредъ голе
мината на животното. Всичко 
друго тръбва да се избътва, а 
особенно тъй често и практи
куваното отъ емперицитъ дра-
не съ нокти на заанопроход-
ното черво, за да се Предиз
вика иехвърляне на изверже-
нията, и при което еж конста
тирани въ много случаи про
бивания на сжщото, инфекция 
отъ нечистите нокти на опе
ратора, или пъкъ му се нанася 
тежко излечими или непопра
вими позреди, като стеснение 
и др,. често съ смжртенъ край. 

Тая съ нищо неоправдана, 
вредна и неразумна .операция" 
требва на вевка цена да се 
избътва. 

СзоезрБменното погърсвяне 
на вегер медиц помощь е 
единствената гаранция за спа-
сязачиего на животните. 

За дз се працтазягъ живот
ните огъ поауазнг требва да 
са избьтззтъ всички ония 
грБ11<и при хрлнението, които 
вь началото посочихме като 
нзгоаи причини. Животните 
на требва да се осгавятъ да 
преядагъ, въобще, а особенно 
на буйчи, сочни и мокри хра
ни, каго люцерна, детелина, 
фий, зърнени храни и пр. 

Сжщитъ- да и м ъ с е 
даватъ, следъ като се окосятъ 
единъ день по рано и се ос-
тавятъ да повъхнатъ. Да не се 
поятъ веднага следъ такава 
храна. По никой начинъ да не 

се пускатъ на паша въ лю-
цернови ливади. Само по себе 
си се разбира, че не требва 
да имъ се дава гнила и мух
лясала храна отъ какъвто и 
да е видъ. 

Безпорно американците еж 
най практичния народъ и тази 
имъ способность е изразена 
въ всички области на произ
водството. 

Особенно много еж се про
явили американските селски 
стопани въ областьта на пти
цевъдството, което днесь е 
най-развито въ Америка и е 
лостааено на най - рационални 
начала. 

Плодъ на тая имъ способ
ность и планомерность е съз
даването на редъ нови кокоши 
раси чрезъ кръстосване на 
стари съ огледъ на това да се 
получать раси съ специални 
качества, каквато е расата 
Легхорнъ — бела кокоша раса 
добита отъ кръстосванието въ 
Америка отъ италианкигв отъ 
Ливорно съ бепата Миньор-
ка отъ Испания. 

Тя е създадена специално 
за носене яйца и въ това от
ношение напълно е оправдала 
назначението си, обаче въ за-
мена на това е съвършенно 
лоша мжтачка, много е дреб
на и лека и нвма качества да 
се отглежда за месо. 

Срещу това яйценосенето 
й е безупречно (до надъ 200 
бели едри яйца) и благодаре
ние на това й качество тя е 
заела почти 3/4 отъ броя на 
кокошките въ Съединените 
Щати, затова защото искуст-
вото въ птицевъдството не се 
състои въ клането имъ и из
ползуването имъ за месо, а въ 
постоянното имъ развъждане 
съ цель да се добиватъ яйца, 
като се колятъ само петлите 
и старите кокошки. Предъ 
видь на това те нематъ спо
собность да мжтятъ и отглеж-
датъ пиленцата си и за мж-
тене требва да се прибегва, 
или до други птици—мжтачки, 
или до машини—инкубатори и 
за отглежданието на малките 
пилета е нуждно да бждатъ 
полагани специални грижи, 
което е една отъ пречките 
щото тая кокошка да не е 

толкова удобна за нашите 
селски стопани. 

Независимо отъ това треб
ва да се знае, че не всеки 
пжтъ расата е решаюшия фак-
торъ при птицевъдствуването 
и, че колкото строго и да бж
де пробрана тя, дадена въ ед
но стопанство, въ което не е 
отглеждана рационално, нико 
га-н.еможемъ да получимъ за
доволителни резултати и об
ратното една раса колкото и 
реномирана да бжде тя, въ 
нея все ще има екземпляри. 
които не отговарятъ на назна
чението си и ще требва неп
ременно да бждатъ премахнати 
отъ стадото. 

И понеже яйценосението е 
най главната цель на птице
въдството въ случая голяма 
роль има да изиграятъ конт
ролните гнезда, които требва 
да бждатъ въведени въ всеко 
образцова птицевъдно стопан
ство. 

За да може по вънкашни 
бЪлези при покупка и при 
подборъ въ самото ни собст
вено кокоше стадо да проби-
раме птиците притежающи ра
совите качества, ще требва 
да познаваме вънкашните бе
лези на тая кокоша раса, а те 
споредъ възприетите правила 
на Германския птицевъденъ 
съюзъ, напечатани въ кален-
даря на г. г. Илийчевъ и Лу-
каноаъ, еж следните: 

1. Глава нежна, доста ши
рока и дълга, добре закръг
лена. Менгушите слепени, сре-
дньо дълги, закръглени жъл
ти. Ушките съ формата на 
бадеми, средчьо голъми, бели, 
или малко жьлтеникави. 

2. Очите — испъкнали, тъм
ночервени съ жълтъ ирисъ, 
ясни блестящи подвижни и 
широкоотворени. 

3. Гребенъ простъ, гладъкъ, 
правилно назъбенъ, сгоящъ, 
огненно червенъ У кокошката 
малко леко клюмналъ --- не 
чакъ върху окото. 

4. Трупътъ съ форма на че. 



тирежгълникъ и съ изгледъ 
отгоре на пресечена пирамида. 
Гърди дълбоки, изпъкнали.Ко-
ремъ (задня частъ) силно раз 
витъ. Гърба равенъ, дълъгъ съ 
завиване при опашката закръг
лено, а .не подъ правъ жгълъ. 

5. Бедра плоски, съ гъвкави 
стави, кр)ака не много дълги 
жълти, или рЪдко блЪдо жъл
ти. Нокти меки гъвкави. 

6. Опашка ветрилообразна, 
широка, изправена не катери-
цообразна и не фазанова. 

7. Кожа тьнка, нежна, мека 
лерошина нежна изобилна. 

8. ЦВ-БТЪ чисто б-влъ. въ 
ръдки случаи съ желтеникввъ 
отенъкъ. 

9. Тяжестъ у петела 2 до 27г 
кгр. а кокошката 1 7 г д о 2/кгр. 

Е. Балтаджиевъ 

Главна Дирекция 
на 

Пощите, Телегрф.йТелефони. 
Отд. Т. т. съобщиеия и техн. 

' служба 
№ 66755 

гр. София, 18. VII. 1930 г. 

О к р ъ ж н о . 

До Господина 

Председателя на Варненската 

Окръжна Постоянна Комисия. 
Съобщава Ви се, Г-нъ Председателю, че при предстоящето ук. 

репяване на телеграфните и телефони линии въ Царството, линиите за 
селските станции и телефонни постове нема да бъдатъ укрепени отъ 
кредита на Главната Т. П. Дирекция, понеже последния е много на-
маленъ, а ще се укрепятъ само, ако заинтересуваните общини отпу-
стнатъ безплатни работници и стълбове. 

За това, моля наредете, всички селски общини въ окръга, които 
иматъ станции или толефонни постове, при поискване отъ съответните 
т. п. станции да дадътъ нужното число работници и стълбове за ук
репяване на линиит-Ь имъ. 

Не сторятъ ли това линиите имъ ще останатъ неукрепени и 
Гл. т. п. дирекция нема да бъде отговорна, ако последните изпадатъ 
презъ зимата или пролетьта вследствие на природни стихии. 

Гл. Директоръ: не се чете. 
Началникъ на Отделението: Ц. Христовъ 

Настоящето се изпраща на г. г. общинските кметове въ 
Варненски окръгъ, за знание. № 3106, 9. IX. 1930 г. 

за Председател.»: А. Ивановъ Секретарь: Н. Николиевъ 

До Госпбдина 
Председателя на Окръжната 
Постоянна Комисия — Тукъ 

ВАРНЕНСКО 
ПРИСТАН. УПРАВЛЕНИЕ 

№ 3277 
31. VII. 1930 год. 

Моля Ви, Господинъ Председателю, да ми се съобщи 
дали има заинтересувани общински съвети за построявана 
ж. п. линии и пристанище за Варненския районъ. 

Началникъ на пристанището 
И н ж е н е р ъ : не се чете. 

Настоящето въ преписъ чрезъ окр. вестникъ се из-
раща на г. г. ОбщинскитЬ Кметове въ варненски окръгъ да 
дадътъ най късно до 20. IX. т. г. отговоръ на горното пис
мо чрезъ Комисията. 

№ 2977. гр. Варна, 27 августъ 1930 год. 
Председатель: А. Ивановъ. 
-Секретарь: ,Г. Николиевъ. 

В А Р Н Е Н С К И 

ОКР. ВЕТЕРИНАРЕНЪ ЛЪКАРЬ 
№ 1815 

гр. Варна, 23. VIII. 1930 г. 

Къмъ № 1427 отъ 
7. VII. н. г. 

О К Р Ъ Ж Н О . 
До Г. Г. 

ОбщинскитЬ кметове, 
въ Варненски окржгъ и 
г. г. участ, ветеринарни 

фелдшери въ с. с. Яйла, 
Белево, Русларъ, Крумово 
и Енй-кьой, Варненско и 
с. Синделъ, Провадйско. 

Въ допълнение на настоящето ми окржжно, напеча
тано въ Окржжния вестникъ брой 8-й отъ 10. VII. 1930 г„ 
съобщава се на гореспоменатите длъжностни лица, за све
дение, съблюдение и ржководство, засегащи обязаноститЪ по 
службата имъ на съответните точки отъ долунапечатаната 
наредба на М-ството на 3. Д. Имоти — отдел. ветеринарно. 

Варненски окр. лекарь: Д-ръ Тюлевъ. 
Секр.-Счетоводитель: Г. Друмевъ. 

ОДОБРЯВАМЪ, 
Министръ: Гр. Василевъ. 
София, 19. VII. 1930 год. 

Н А Р Е Д Б А 
За преследване на болестьта „САПЪ* и регистрация 

на конете и мулетата. 
(Чл. 4, отд-Ьлъ IV, буква ,Ж" отъ Закона за бюджета 

на фонда „Епизоотии" -— 1930/31 год.) 

1. До 31 декемврий т. г. се извършва обща регистрация 
и поголовно изследване (офталмиране) на всички коне и му
лета отъ 6 месечна възрасть нагоре. 

2. Едновременно съ прегледа и регистрацията на едно
копитните, стопаните (само отъ Варненски, Русенски и Шу
менския окръзи край Ромънската граница) се снабдяватъ съ 
контролни санитарно-ветеринарни книжки, въ които длъж
ностния ветер. органъ вписва всички еднокопитни животни 
на стопанина. Въ останалите окржзи контролни санитарно-
ветеринарни книжки ще се даватъ само на търговци на ед
нокопитни (джамбази), цигани, чергари, кираджии, файтонд-
жии, каруцари, градинари и други, които извършватъ тран
спортна служба. 

3. Лигимитация, съ потретъ на стопанина на контрол
ните санит.-ветер. книжки се въвежда само по отношение 
на странствующи съ животните си стопани (търговци, джа
мбази на коне, чергари, цигани, власи, файтонджии, кирад
жии, градинари и др. 

4. За регистрация се събира такса по 10 лв. на глава 
животно (чл. 4, отделъ IV, буква „ж" отъ закона за бюд
жета на фонда „Епизоотии*). Сумите за регистрация на 

П Р О Т О К О Л Ъ 
№ 6 

на Варненския окржженъ съветъ, Н-ра редовна сесия отъ 
XIV избирателенъ периодъ. 

Заседание на 6. 11. 1930 г. Откриване на заседанието. Въ 14 
часа председателя откри заседанието на съвета. 

Прочитане, приемане и подписване протоколъ № 5 
Прочете се протокола на съвета подъ X» 5 отъ 5 т. м., който 

се прие и подписа, по предложение на г. председателя и окр. съвет 
никъ г. Д. Шиковъ се вписаха следните дебати отъ миналото засе
дание. 

Р Е Ш Е Н И Е № 44. 

Неприемане оставката на председателя на съвета г, Теод. Атанасовъ. 
Пред Моля г, Шнковъ да не пререкава говорившите и да 

остави съвета спокойно да обсъжда въпросите. 
Д. Ш и к о в ъ . Вие тормозите съвета г. председателю. 
Пред. Понеже г, Шиковъ постоянно ме упреква, и ако азъ 

действително тормозя окр. съветъ, както г. Шиковъ ме упреква, да-
вамъ оставката си и отстъпвамъ местото си на другъ, който да поз
воли свободното обсъждане на въпросите, 

ф. Р а ф а и л о в ъ , Правя предложение да се обяви порицание на 
г, Шиковъ и съвета като констатира, че г. председателя ръководи 
съ достойнство заседанията на съвета, минава на днеаенъ редъ. 

Пред. Който е съгласенъ съ предложението на г. Ргфаиловъ, 
да не се приеме оставката на председателя на съвета, моля да си 
вдигне ръката. 

Болшинство — приема се. 

Р Е Ш Е Н И Е № 45. 

Обявяване порицание на окр. съветникъ Д. Шиковъ. 
Пред. Който е съгласенъ съ предложението на г. Ф. Рафаи

ловъ да се направи порицание на окр. съветникъ г. Д. Шиковъ за 
неприличното му държане и минаване на дневенъ редъ, моля да си 

дигне ръката. 
Болшинство — приема се. 

Р Е Ш Е Н И Е Мг 47. 

Докладъ на варненския окр. лекарь. Пред. Давгмъ думата на 
г. варнен. окр. лекарь за да направи своето изложение. 

^ Окр. лекарь Д-ръ В е р б е в ъ . Чете изложението за Санитарно
то състояние на варненски окръгъ презъ 1929/1930 година. 

Пред Благодаря на г. лекаря за обширното изложение и ин
тересните данни, които ни даде. 

Д. Шиковъ. Г-нъ лекаря въ своето изложение беше много 
изчерпателенъ и нема какво да се спираме на него, Но въ края на 
краищата работата се свежда въ пари. Азъ ще кажа неколко думи 
по чл. 188 отъ закона за народното здраве, съгласно който въ дър
жавните болници не се приематъ на лечение бедно болни. Това дър
жавата направи за облекчение на своя бюджетъ Съ прехвърляне ле
куването на бедно болните огъ общини и окръзи не се постигатъ 
резултатите, защото общините и окръзите нвмагъ средства. Това 
се вижда особено за нашия окръгъ. Бюджетите на еелските общини 
еж фиктивни. Общините, понеже нематъ средства, не издаватъ удос
товерения на бедно болните. Прпвя предложение да вземемъ реше
ние' съ което да подчергаемъ миналогодишна си резолюция по съ
щия въпросъ и настоимъ предъ правителството, да вземе ангажи-
меитъ за лекуването поне на бедно болните. 

Какъ си обяснявате г. окр. лекарь частната инициатива за об
завеждане и подържане лечебници? 

Д. Р а л ч е в ъ . Бихъ молилъ г. лекаря да обясни, на какво се 
обяснява големата смъртность и големого заболяване иа населението 
оъ храносмилателните органи и ако се дължи на лошата храна, нап
равено ли е нещо, напр. държани ли съ беседи и давани ли съ 
наставления на населението въ окръга на възможното да се предов-
рати-това зло. 

Н. Паница. По чл 188 отъ закона за народното здраве се 
направиха много критики и той требва непременно да ни занимае: 
Съ този законъ голема часть отъ българския народъ, който е въ 
окаяно положение, се лишява отъ възможностьта на лекуване своите 
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оХГсГтТвла^ть и"?"0 НЗСеЛеН0 И*СТ0 с е с ъ б и Р а т ъ °"> общинската власть и се предаватъ на длъжностния ветеои-
наренъ лЪкаръ срещу обща квитанция на името на кмета 
с п Г ъ к Г н 7 Т о п Н Г т е О Ч а Н Ъ , В е т еРи н аР"ия л*карь прилага и 
списъкъ на стопаните и събраната сума, като последнята 
внася на първо число на следующия м-цъ въ фонда .Епиаотии™ 

з. за да се избегне укриване на животни, изследването 
и регистрацията въ селата става едновременно, а въ градо-
вет* се маркиратъ прегледаните животни съ временни зна-
ци (пломби, марки, подстригване, номериране, боядисване и 
пр.) за да личатъ ясно прегледаните отъ непрегледанит* 

6. Положително реагиралите на офтолмомалеинизацията 
еднокопитни се унищожаватъ още сжщия день, а съмнител
но реагиралите, се поставятъ подъ възбрана, отнематъ се 
документите имъ за собственность, като животните се пре
даватъ на стопанина имъ, подъ гаранция на кмета за из
ползуване въ работа изъ района на общината, до поисква
нето имъ за повторно изследване или унищожаване. 

7. Следъ окончателно привършване на регистрацията и 
изследванията въ околията, поискватъ се всички поставени 
подъ възбрана съмнително сапни, за повторно изследване 
въ околийския центръ, при което изследване взематъ учас
тие окол. ветер. лекарь, съ съответния уч-въ ветер. лЪкарь. 

8. При това повторно изследване, положително реагира
лите се унищожаватъ, а съмнителните се подлагатъ на тре
то очно изследване, а следъ разрешение на м-вото, и на 
подкожно, предшедствувано отъ взимане на кръвь за серо-
логическо изследване. 

9. Въ населени места, гдЪто се откриятъ болни отъ 
„Сапъ- животни, ежемесечно се подлагатъ на офталмиране 
всички еднокопитно до тогава, до като се установи, че нЪма 
други болни или съмнително болни, като при всЬко изслед
ване се извършва и най щателна дезинфекция на обори, 
водопои и пр. 

10. Резултата отъ регистрцаията и изследването, по око
лии и по дадения по-рано образецъ, се съобщава, по надлеж
ния редъ въ М-вото. Съобщаватъ се сжщо и постжпленията 
по фонда „Епизооти-, по отделно отъ регистрацията и отъ 
пласираните контролни сан.-ветер. книжки. 

11. Изследването и регистрацията се извършватъ по 
възможность въ празднични или други дни, когато населе
нието не е ангажирано въ усилена работа. 

12. На преписките по обезщетяване стопаните на уни
щожените животни се дава най-голЪма спешность. 

13. При констатиране „Сапъ", или когато сжществува 
съмнение за сжщата болесть по еднокопитните животни въ 
войсковите или други части въ страната, съобщава се съот
ветния длъжностенъ ветеринаренъ лекарь, въ района на 
който се намира тая часть. 

14. На стопани и частни лица, които посочватъ на вете
ринарната власть болни отъ .Сапъ", съ явни клинически 
признаци, конь, муле или магаре, дава се награда по 300 лв. 

15. За напредъ, коне, на гърба на документите за соб-
ственость на които нЪма отбелязано, че еж офталмомалеи-

зирани. се подлагатъ на изследване, когато ще се снабдятъ 
съ пжтенъ листъ. 

16. При прехвърляне собственностьта на коне и мулета, 
въ документите за собственность се вписва и резултата 
отъ последното изследване, а ако стопанина притежава кон
тролна санитарно-ветеринарна книжка, промяната се отбе-, 
лезва и въ нея. 

17. Всички досегашни нареждания по преследване на бо-
лестьта „Сапъ", които не противоречатъ на настоящата, 
оставатъ въ сила и за напредъ. 

Боазъ-Кесенско Народно Първоначално Училище 

О Б Я В Л Е Н И Е № 1 
с. Боазъ Кесенъ, 1 септември 1930 г. 

Обявява се на итересующитЬ се, че на 28 септември 1930 
год. отъ 8 до 12 ч. пр. обедъ въ помещението на Боазъ-Ке-
сенското първоначално училище ще се произведе търгъ за 
отдаване подъ наемъ следните ниви: 

1. Нива въ мЪстн. „СкрипкитЬ" отъ 20 дек. (3 парцела) 
2. Нива въ мЪстн. „Тахта-дюгенъ" отъ 10 дек. 
3. Нива въ мйстн. „Кумлука" отъ 6.5 дек. 
Залогъ за првоучастие въ търга 10 на сто, публикация 

и гербъ за сметка на наемателя. 
Отъ Настоятелството. 

Големо Франгенско Училищно Настоятелство 

О б я в л е н и е № 1 9 
с. Голема Франга, 20 августъ 1930 год. 

Обявява се на интересуващите се, че на 21 септемврий т. год. 
отъ 8 — 12 часа преди обвдъ въ канцеларията на училището ще 
се произведе търгъ съ явна конкуренция за отдаване на наематели 
за срокъ отъ две години, следните училищни имоти: 

1. Нива въ мести. „Пандъклъка" отъ 56.5 дек., разпределена 
на 5 парцела. 

2. Нива въ месгн. .Дългия бузалъкъ" отъ 43 дек. и 7-5 ара, 
разделена на 4 парцела. 

3. Нива въ местн. „Сазлж-парче" отъ 26 декара, разделена на 
3 парцела. 

Искания залогъ за правоучастие въ търга е 10 на сто отъ 
първоначалната оценка, чл. чл. 125 и 127 отъ б. о. п. еж задъл
жителни. 

Тържните книжа могатъ да се видятъ всеки присътственъ день 
и часъ въ училищната канцелария. Всички разноски за' публикация, 
гербъ и др. съ за сметка на наемателя. 

Отъ Настоятелството. 

болести, защдто, нема средства. Поради окаяното положение на об
щините, твзи болни се оставятъ на произвола на съдбата Предла-
гамъ окр. съветъ да вземе една резолюция, съ която като изтъкне, 
че поради чл. 188 отъ зак. за нар. здраве, големв часть отъ бълг. 
гражднетво, още по-вече жителите на варненски окржгъ, поради ока
яното му положение, не могатъ да се снабдяватъ съ свидетелства за 
бвдность, следователно еж лишени отъ медицинска помощь. Съвета 
иска този членъ да бжде отмененъ и за въ бждаще грижите за 
бедноболните да бъде предоставена на държавата, 

Д. Ралчевъ . Лекаря счита, че зеленчуковите градини въ окр. 
етопанство съ абсолютно вредителни за курорта. Необходимо ли е 
т* да се премахнатъ изведнажъ, като се има предвидъ, че даватъ 
добр 1 приходи на окр каса. 

Н. Паница . Ще ви наведа единъприм*ръ, за да видите де 
кжде'се е дошло отъ приложението на закона за нар. здраве: Новосел
ската община е взела решение никакви свидетелства по бвдность да 
не се издава на бедно болните си жители. Това значи, че имаме об
щини където и най-бедно болния е лишенъ отъ медиц помощь. 

Ф. Р а ф а и л о в ъ . Ние изслушахме обширното изложение на г. 
окр. л*карь. Той ни даде една ясна картина за състоянието на на
шия окржгъ въ санитарно отношение. Да се спираме и разглеждаме 
обширно всички данни, които той изнася, е единъ големъ въпросъ. 
Това ще требва да отнеме маса време на окр. съветъ. Ние требва 
да констатираме, че отъ известно време насамъ, особено за нашия 
окржгъ, се прави твърде много за издигане въ санитарно отношение 
Мога положително да кажа. че политиката, която следваме отъ дъл
ги години съ назначението на лекари и фелдшери бе политика, коя
то е възприета по начало огъ новия законъ за народното здраве. То
зи ааконъ може да има неко.и грешки, но те сьобразно съ работата 
ще се корегиратъ, отъ хората, които съ повикани да го прилагатъ 
— това еж лекарите. Затова именно Главната дирекция за народ
ното здраве реши този законъ да бжде приведенъ за сега само въ 
два окржга, за да се видятъ неговите резултати. Нашия окржгъ ос
тава при старото положение. Тоги законъ е взетъ отъ мпадъ и при-
способенъ отъ практиката у насъ. Ние отъ тука не можеме да дава
ме рецепти, защото тоя законъ се готви отъ специалисти — лека

рите, които работятъ въ тази область. Кардиналния въпросъ, който 
тукъ ий интересува е: лншававане отъ медецинска помощь бедно
болните. Верно е, че въ миналото бедноболните се лекуваха безп
латно въ държавните болници. Тогава имаше централизация на са
нитарната служба, а сега има децентрализация. Вие не можнте да 
искате старото положение на закона да се прилага, защото на всека 
санитарна околия и община има свои лекарь и санитаренъ персоналъ. 
Обшината е длъжна да намери средства, за да може бедноболните, 
които сградатъ отъ заразни болести да се лекуватъ безплатно. Дош
ло е време, когато общините ще свързватъ въ себе си всички слу 
жби. Освенъ чл. 188, требваше г. Шиковъ да прочете чл. 199 и 
да го свърже съ чл. 104 отъ същия законъ. Тамъ се казва кои еж 
заразните болести, А чл. 189 казва, кои заразни болести се леку
ватъ безплатно въ държ. болници. Има наредба отъ дирекцията на 
нар. здраве отъ м. ноември въ която се казва, че всички беднобол-
ни заразени специално отъ туберкулоза, сифилисъ и пр., стига общи* 
ната да имъ издаде свидетелство за бедность. Азъ мисля, че въпре
ки режима на чл. 188, аа който споменава г. Шиновъ, въ чл. 189 
се решава този въпросъ, а още по добре е решенъ отъ спомената 
наредба на гл. дир. на нар. здраве. Що се касае аа решението на 
Новоселската община, показв, че тя не знае нито закона, нито наре
дбата м е постжпила жестоко. Провадийската община отъ новия да-
нъкъ върху зградите ще получава 175 хиляди лева годишно. Тя се 
грижи за своите бедно болни. Миналата година е изплатила на бол
ницата повече отъ 40 хиляди лв. за тази цель. Вие виждате, че въ 
продължение на 4 — 5 години за нашия окржгъ въ тази область 
сме направили известни извоювания въ санитарно отношение и той 
стои като аванггрдъ на всички окржзи въ страната. Това го четохъ 
не въ вестниците на сговора, или въ в „Знаме", а въ в. .Радикалъ". 
Ние ще следваме тази политика, защото тя ни дава достатъчно га
ранция за здравето на българския народъ по села и градове. 

Т. Якимовъ. Вземамъ думата за да отговоря на г. Ф. Рафа
иловъ. Чч. 188 отъ закона за нар. здраве не съмъ челъ, не го поз-
навамъ, но знамъ, че както въ нашата амбулатория, тъй и въ дър
жавната болница, ние плащаме за нашите бедно болни и понеже 
кредита ни е изчерпанъ, ние сега дължимъ 10 — 12,000 лева, За. 
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Касъмларско Селско Общинско Управление 

О б я в л е н и е И"» .780 
с Касъмларъ, 19 августъ 1930 год. 

Обя-ш л се за знание на интересующите се, че подъ надзора 
на кметството се намира едно безстопанско „Юва" мъжко магаре 
на 5 години, косъмъ сивъ съ белези: върху предните плешки има 
черна бразда. 

, Ако стопанина въ продължение на 21 день отъ днесь, не се 
яви и си го получи, то ще баде продадено чрезъ търгъ, за въ 
полза на общинската каса. Отъ Кметството. 

Държавно Зиннв ЗендедЪдческо ЗГчилнщв ори ц и п . Д Ш п м п ' 

Касъмларска Общинска Скотовъдна Комисия 

О б я в л е н и е № 1 8 3 7 
с. Касъмларъ, 26 августъ 1930 год 

Комисията обязява, че на 1 1-тия деиь отъ публикуването на 
настоящеоо въ „Вчрненски окр. вестникъ", въ канцеларията на об
щинското управление отъ 8 — 12 часа, ще се произведе търгъ съ 
явна конкуренция, за отдаване подъ наемъ, за времето отъ 1 септ. 
7930 гол. до 1 септември 1933 год. следните имоти: 

За с. Касъмларъ, нива „Кору-бою" отъ 12 дек. разпределена 
на 2 парцела отъ по 6 декара. 

За с. Пунарлий, нива „Кумлукъ" отъ 40 дек. разпределена на 
8 парцела отъ по 5 декара. 

Залогъ за участие въ търга е 10 на сто върху първоначал
ната цена, по 100 лв. на декаръ годишно. 

Всички разноски по търга еж за сметка на наемателя. Зако-
ан за б. о. п, е задължителенъ. Отъ Комисията. 

Т. Арнаутларско Българско Училищно Настоятелство 
О б я в л е н и е № 40 

с. Т. Арнаугларъ, 18 августъ 1930 год. 
Обявява се на интересующите се, че училищното настоятелство 

търси СПеЦНИЛНСТЬ ЗВМЛеМЪрЬ- който да измери и н с т р у м е н т а л н о 
училищните ниви, които съ около 1200 — 1300 декара — 9 къса 
отъ които 7-гЬхъ съ парцелирани, а 2-те не. Непарцелиранргв ще 
се парцелиратъ на късове отъ по 10 — 15 декара. 

Плановете на нивите ще бъдатъ изработени въ по 3 екземпляра: 
(единъ на копирно платно, а двата хелиографирани.) 

Предложенията ще се приематъ писменно до 18 септември т. г, 
въ канцеларията на настоятелството. 

Публикацията на настоящето и други разноски съ за сметка 
на измервача. Отъ Настоятелството. 

Мурад-Софуийско Училищно Настоятелсво, Провадийеко 

О б я в л е н и е № 6 3 

с. Мурадъ-Софу, 29 августъ 1930 г, 
Мурадъ-Софуийското учил. настоятелство, обявява, че на 31-я 

день отъ публикиция на обявлението ще произведе търгъ за отдава. 
не подъ наемъ за срокъ две стопански години нивите: 

1) .Градинарски пъть" парцелъ IX отъ 10 декара. 
2) „Аязменска мера" парцелъ IV отъ 10 декара. 
Първоначална оценка на декаръ 100 лв. Търгътъ е съ явна 

конкуренция. Залогъ 10 на Сто. Да участвуватъ въ търга се допу-
щатъ лица съ права и български поданньци. Поемните условия и 
тържнте книжа съ на разположение въ училището. Публикация и 
гербъ еж за сметка на наемателя. 

Председатель: П. Атанасовъ Секретарь: Боневъ 

Печатница „Войниковъ" —• Варна 
Телефонъ № 502 

О б я в л е н и е № 396 
гр. Варна, 6 септември 1930 г. 

Съобщава се на заинтересуваните, че учебната 1930/31 
година на училището започва отъ 27 октомври т. г. и ще 
трае до 25 мартъ идущата година. 

Цельта на училището е да даде необходимите теоритн 
четки и практически познания по земледелието и отраслите 
му на младите землед-Ьлци, за да ги подготви къмъ по-ра
зумно стопанисване. 

Курсътъ трае две години по 5 месеца. 
За ученици се приематъ младежи, свършили най малко 

основно училище, които еж навършили 16 юд възрасть, за-
нимаватъ се съ зомледЪлие, здрави еж и еж годни за физи
ческа работа. 

Свършилите училището ученици се освобождаватъ отъ 
редовна трудова повинность, ако дадътъ задължително, че 
най-малко 10 години ще се занимаватъ съ земледтзлие, а 
сега се действува щото и при постжпване въ войската, като 
доброволецъ да служатъ сравнително по кратко време. 

При постъпването си встзки внася гаранция 200 лева за 
осигуряване евентуално нанесените, повреди въ училището 
и жилищното помещение, която при липса на суми се за-
мтзнятъ съ продукти. 

Всички ученици живъятъ въ помещенията на стопанст
вото откъдето получаватъ кревати, а всеки е длъженъ да 
донесе свои завивки: дюшекъ, юрганъ, чаршавъ, възглавница 
съ два калъфа и покривка за креватъ. 

Храненето, отоплението, осветлението и медицинската 
помощь с» за сметка на учеиичигЬ, които се хранятъ на 
кооперативни начала, като за цельта изразходватъ около 
400 лв. месечно внасяни предимно въ съответно количество 
прорукти а само около 1/4 въ пари. Внасянето става въ на
чалото на годината. 

Всеки ученикъ требва да има два ката чисто н здраво 
горньо облекло, здрави обуща, 3 чифта долни дрехи, 2 кър-
пи за лице, 4 чифта чорапи и съндъче зв държане на дре
хите и др. принадлежности. 

Минаващите въ II курсъ ученици се приематъ, като по-
дадътъ заявление най-късно до 10 октомври а желающигЬ 
да постжпятъ нови ученици подаватъ лично въ Варненската 
Окр. Постоянна Комисия или Държ. Подвижна Земл. Катед
ра до 15 октомври т. г. собствено-ржчни написани заявле
ния, адресирани до директора на училището и придружени 
съ следните документи: 

1) Свидетелство за образование. 
2) Кръстително свидетелство 
3) Удостоверение отъ общината за имотното състояние 

на ученика или родителите му, ако живее при техъ, за 
размера на покритите и непокрити имоти, добитъкъ и пр. 

• Постжпилите заявления и документи до 15 октомври ще 
бждатъ разгледани и на одобрените ученици ще се съобщи 
да се явявъ въ деня на откриване училището въ монастиря 
„Св. Константинъ", снабдени съ изброените принадлежно
сти. Броя на учениците презъ тая голина ще бжде ограни-
ченъ, като се приематъ не по-вече отъ 30 души. Затова 
при по-големъ брой желающи, ще се предпочетатъ тия кои
то еж съ по-големо образувание, подали еж по-рано заявле
нията си и които даватъ доказателства за прилежание и 
възприемчивость. 

За лични справки и оояснения се отнасяйте до Подвиж
ната Земледелска Катедра или до Окр. Пост. Комисия въ 
гр. варна. Отъ Дирекцията . да му докажа, гоговъ съмъ да му представя и официални документи. 

А че сифилистици и гръдоболни се лекували безплатно, ние такива 
Случаи сме немали. Гнъ Рафаиловъ каза, че общината е длъжна да 
подпомага бедните и била длъжна да намери средства. Това ние 
знаемъ, още повече, че азъ съмъ общински съветникъ, но въпреки 
големото ни желание и съзнзние да подпомгнемъ, това не можемъ 
да сторимъ по немане на средства. 

Ив. Велчевъ . Моля г. лекаря да ми каже посоченото въ не
говите диаграми увеличение на заболяванията има ли връзка съ 
обедняването на народа, особено за варненски окръгъ. 

Теод. А т а н а с о в ъ . Като лице, което приежтетвувахъ въ кон
ференцията на окр. съвети и постоянните комисии въ м-то на вът
решните работи мога да ви кажа, че тамъ се водиха обширни об
съждания по чл. 188 отъ зак. за иар. здраве. Отъ дирекцията на 
нар. здраве се изнесоха факти, отъ които се вижда, че отъ посети
лите презъ миналите години болниците, 90 на сто , отъ тЪхъ еж 
лекувани като бедноболни. Даже много състоятелни лица еж се пол
зували отъ свидетелства за бедность и се лекували безплатно въ 
държ. б ци, понеже всички разноски се плащаха отъ държавата и 
секр--бирниците не обръщаха сериозно внимание при издаването на 
тия свидечелегаа. Тогава държавата обърна другия край, като каза: 
понеже ще стане децентрализация зъ санитарната служба и общини
те ще имата свои болници и амбулатории, за това се предвижда ле
куването на бедноболните да легне за сметка на общините, като 
същевременно се увеличатъ и техните приходи. 

Д-ръ В е р б е в ъ Въ тукашната държавна болница има едно 
отделение съ 14 легла за лекуване заболелите отъ острозаразни 
болести- Това отделение е недостатъчно за варненския окржгъ. Бол
ните требва да се поставятъ въ отделна стая и да бждатъ подъ 

наблюдение. Азъ ще проверя дали отъ тия болни се постанятъ въ 
други отделения и ще нареда за напредъ да не се случва. Обста
новката въ болницата е мизерна, затова по новия закоиь ще ^ има 
възможность да се обзаведатъ. — Големото заболяване въ хранос
милателните органи се дължи главно на лошата и замърсена вода. 
Затова напоследъкъ се настоява черпенето на водата отъ кладенците 
да става съ помпи. Беседи въ това отношение съ държани повече 
отъ 130 въ! които влизатъ и за храната. По отношение зеленчуко
вите градини въ монзетиря ще кажа, че желателно да нема такива, 
но въ противенъ случай добре е те да бждатъ обслужвани и да не 
се оставятъ застояли вадички съ вода. 

Л- Ч е р п а н с к и . Огъ моите наблюдения констаттрахъ, че по
неже почвата въ окр. стопанство е песачлива, водата бързо попива и 
впдички не оставатъ. 

Д-ръ Вербевъ . По отншение на частните лечебници ще кажа, 
че те никнатъ благодарение на това, че държавните болници еж не 
достатъчни и хора, които иматъ повече средства прибегватъ до час
тните, кждето има по добри условия за ленуване отколкото дър
жавните. 

Хр. М и т е з ъ . Знае ли г. лекаря да има и-Ькеква подписка за 
постройка на санаториумъ въ окржга? 

Д-ръ В е р б е в ъ . Доколкото зная има такова нещо, но требва 
да се изработи уставъ, който да се одобри отъ дирекцията на наро
дното здраве и тогава ще се приложи. 

П р е д с е д . Който е съгласенъ съ предложението иа г- Паница 
тъй както го формулира, за премахване чл. 188 отъ закона за на
родното здраве, моля да си вдигне ръката. 

Меншесгво — не се приема. 
Заседанието се закри въ 18 часа, 


